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V Měchenicích by se měl stavěl supermarket Lidl. A v návaznosti na tento záměr se obecní zastupitelstvo sešlo se zástupci super-
marketu Lidl a jednalo o představách Lidlu a potřebách obce. V obci se vytvořily dvě skupiny pro a proti stavbě. Na posledním 
zasedání zaznělo, že si občané mají rozhodnout v referendu. Otázkou je o čem a co to přinese nebo změní.

LIDL: Chceme stavět. Co vy na to?

Dne 24. ledna 2019 proběhla první ofi ci-
ální „pracovní“ schůzka k záměru projektu 
stavby supermarketu Lidl, na které se sešli 
zastupitelé obce Měchenice a zástupci za 
investora Lidl Česká republika. Na schůzce 

byly zastupitelům předloženy vizualizace 
záměru a informace spojené s plánovanou 
stavbou. Schůzka měla za cíl představit pro-
jekt ve fázi záměru a odpovědět na mnoho 
otázek spojených s tímto projektem, zejmé-

na z pohledu rozšíření obchodní zóny, za-
sazení stavby do reliéfu obce, výkup před-
mětných pozemků, ale i dopravní situaci, 
nebo přínosy a benefi ty pro obec, potažmo 
obyvatele obce Měchenice. 

Silnice Praha – Slapy: REKONSTRUKCE!
Jen co jsme se vzpamatovali z dlouholetých sanačních prací na ska-
lách podél silnice č. 102, které po většinu stavební sezóny zname-
naly omezení provozu v jednom pruhu a fronty u „kyvadlových“ 
semaforů, čeká nás zkouška ještě mnohem náročnější. Dá se bez 
jakékoliv nadsázky tvrdit, že každý řidič užívající sto dvojku, ať už 
každodenně nebo jen o víkendu, bude mít i nadále „tvrdej chleba“, 
jak se o tom zpívá ve slavné písničce.

Kanalizace ještě není, tak zpozorněte
Od ledna 2019 začala platit novela vodního zákona a majitelé 
domů budou muset prokázat, kolik odpadu z jejich žumpy fekální 
vůz odvezl. Pokud objem nebude odpovídat spotřebě domácnos-
ti, bude jim vodoprávní úřad moci uložit pokutu. Jak jsem vás již 
dříve informovala, z Operačního programu životní prostředí, tj. z ev-
ropských zdrojů, již není plánovaná žádná výzva k podávání žádostí 
o podporu výstavby kanalizací.  Pokračovaní na str. 7 Pokračovaní na str. 3

Pokračovaní na str. 4



Vážení spoluobčané, rád bych začal dobrými 
zprávami. Dne 19. 2. 2019 vydal Městský úřad 
Černošice, stavební úřad, oddělení dopravy 
a správy komunikací opatření obecné povahy 
č. 22/2019, kterým stanoví přechodnou úpra-
vu provozu na silnici III/1021 a II/102 v ulici 
Hlavní ve směru z Měchenic do Davle. Kraj-
ská správa údržby silnic Středočeského kraje 
provede provizorní zabezpečení komunikace 
pod nestabilní skálou komunikace Hlavní 
v km 0,000-0,100 a dále nové dopravní zna-
čení. Provoz s omezením bude zahájen dne 
1. 4. 2019 do odvolání. Tato komunikace byla 
uzavřena dne 1. 11. 2012. V měsíci dubnu 
bude zahájena rekonstrukce vozovky silnice 
II/102 v úseku mezi hl. m. Prahou a Štěcho-

vicemi. Předání staveniště stavby se uskuteční 
dne 15. 3. 2019.

Řešíme i staré případy
Další dobrou zprávou pro obec Měchenice 
je, že bylo ukončeno dědické řízení ve věci 
pozemku p.č. 756/40 v k. ú. Měchenice, pa-
třícímu Václavu Fišerovi. U tohoto parcelního 
čísla byl v agendě Úřadu pro zastupování stá-
tu ve věcech majetkových (dále jen ÚZSVM) 
veden neznámý vlastník. Již na začátku roku 
2017 jsem v souvislosti s plánovanou výstav-
bou kanalizace začal pátrat po V. Fišerovi. Po 
zjištění, že emigroval do Kanady, jsem komuni-
koval s naším zastupitelským úřadem v tomto 
státě. Po vyhodnocení všech informací jsem  

požádal Okresní soud pro Prahu západ o pro-
hlášení V. Fišera za mrtvého. Následně bylo 
zahájeno dodatečné dědické řízení, které bylo 
ukončeno pravomocným usnesením, a poze-
mek byl převeden do vlastnictví státu. Žádost 
o bezúplatný převod tohoto pozemku o výmě-
ře 2 784 m2 do vlastnictví obce Měchenice byla 
již zaslána ÚZSVM. Po dokončení tohoto pro-
cesu, které by mělo nastat v průběhu měsíce 
května, již nic nebude bránit připojení řady ob-
jektů Na Vyhlídce ke kanalizaci. Žádost o dota-
ci na výstavbu nové mateřské školy jsme zaslali 
16. 10. 2018. Po ukončení kontroly ex-ante 
byla žádost doporučena k fi nancování. Termín, 
kdy bude vydán právní akt o případném po-
skytnutí dotace, ještě není znám.

2. zasedání obecního zastupitelstva (11. 3. 2019)
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Letem světem z obecního úřadu

• Předloženo pět nabídek na pronájem bytové jednotky č. 4, Vl-
tavská 5. Na základě nejvyšší nabídky a délce pronájmu vybrána 
nabídka č. 2.

• Zastupitelstvo obce souhlasilo s uzavřením Smlouvy o smlou-
vě budoucí o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění 
IV-12-6023956/VB/01 Měchenice, pro p. č. 118/4 k. ú. Měcheni-
ce za jednorázovou náhradu ve výši 1 000 Kč bez DPH. Zastupi-
telstvo obce stanovilo pro jednání se společností ČEZ Distribuce 
pevnou cenu 300 Kč/bm bez DPH. 

• Předložen návrh, následně souhlasné stanovisko na uzavření 
smlouvy o zřízení věcného břemene na pozemcích parc. č. 707/2, 
parc. č. 707/10 v k. ú. Měchenice, na kterých vede dešťová kana-
lizace. Zastupitelstvo obce dále souhlasilo s prohlášením o shodě 
na pozemku par.č. 823/1 v k. ú. 

• Zastupitelstvu obce byla předložena žádost o přemístění a na-
pojení rozvaděče na pozemku par. č. 1032/9 v k.ú. Měchenice. 
Jedná se o trasu 17 bm a standardní cena ČEZ Distribuce je 
1 000 Kč bez DPH. Zastupitelstvo obce souhlasilo s přemístěním 
stavby a zřízením věcného břemene v délce 17 bm na pozemku 
par. č. 1032/9 za jednorázovou cenu 5 100 Kč bez DPH. 

• Zastupitelé jednali o vyhlášení místního referenda na záměr Li-
dlu postavit v Měchenicích prodejnu. Byly navrženy 2 otázky 
a odsouhlasena č. 2: „Souhlasíte s výstavbou supermarketu Lidl 
v obci Měchenice na pozemcích mezi stavebninami Měchenice, 
ulicí Spojovací a Hlavní?“

• Zastupitelstvu obce byly v souladu se zákonem předloženy infor-
mace k odsouhlasení: 

 a)  území, na němž se konání místního referenda navrhuje – 
k. ú. Měchenice; 

 b)  znění otázky: „Souhlasíte s výstavbou supermarketu Lidl v obci 
Měchenice na pozemcích mezi stavebninami Měchenice, ulicí 
Spojovací a Hlavní?“; 

 c)  odůvodnění – místní referendum se bude konat z důvodu, aby 
se občanům obce Měchenice umožnilo tajným hlasováním na 
základě všeobecného, rovného a přímého hlasovacího práva 
vyjádřit se k výše uvedené otázce, která se bezprostředně týká 
jejich života; 

 d)  odhad nákladů – vzhledem k souběhu místního referenda 
a voleb do Evropského parlamentu se náklady na konání míst-
ního referenda redukují na tisk volebních lístků, nákup kan-
celářských potřeb a část nákladů na činnost volební komise. 
Odhadem se jedná o částku do 10 000 Kč. Realizace rozhod-
nutí učiněného v místním referendu nepřinese obci Měchenice 
žádné náklady.

Obecní zastupitelstvo devíti hlasy odsouhlasilo výše uvedené body 
a) až d).

• Zastupitelstvu obce byl předložen návrh pro vytvoření a vyhlá-
šení obecní ankety s 5 otázkami týkajících se důvodů ohledně 
rozhodnutí občanů o záměru společnosti Lidl. Tato anketa bude 
probíhat anonymně. Obecní zastupitelstvo tuto anketu schválilo.

Ze zasedání obecního zastupitelstva
1. zasedání obecního zastupitelstva (11. 2. 2019)

• Zastupitelé schválili, aby obec na základě darovací listiny a daro-
vací smlouvy, kterou připraví OÚ spolu s návrhem na vklad do KN 
a s úhradou poplatku za vklad do KN, přijala do svého vlastnictví 
pozemek parc. č. 742/2 v ulici Na Rovinách, v k. ú. Měchenice.

• Obecní zastupitelstvo dále schválilo, aby OÚ podnikl patřičné ad-
ministrativní kroky k tomu, aby byla dosud nepojmenovaná ulice 
v lokalitě Úhor nově pojmenována Na Úhoru.

• Zastupitelé rovněž schválili záměr obce odkoupit pozemek parc. 
č. 1032/10 o výměře 1 310 m2 v k. ú. Měchenice od společnosti 
České dráhy, a.s. za cenu 496 100 Kč včetně DPH.

• Obecní zastupitelstvo rozhodlo z vlastního podnětu, že dle 
§ 44 písm. a) stavebního zákona pořídí územní plán pro celé ka-
tastrální území obce Měchenice.

• V návaznosti na předchozí rozhodnutí obecní zastupitelstvo zvolilo Te-
rezu Černou jako určeného zastupitele ve smyslu § 47 odst. 1) staveb-
ního zákona pro potřeby pořízení územního plánu v obci Měchenice.

• Zejména k bodu programu týkajícímu se pořízení územního plá-
nu se rozvinula poměrně obsáhlá diskuze, do které se zapojili 
i přítomní občané. Záznam  této diskuse je jako příloha zápisu ze 
zasedání obecního zastupitelstva uveden na webu obce.
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Dne 5. 3. 2019 proběhla schůzka s ředitelem 
Povodí Vltavy. Předmětem jednání byl Bojov-
ský potok. Pan ředitel nám oznámil, že tři 
olše naproti tenisovým kurtům jsou v dobré 
kondici a nebudou se kácet. Povodí provede 
na tomto břehu výsadbu nových stromů. Upo-
zornil jsem také zástupce Povodí na možnost 
spadu větví a s tím spojené případné zranění 
osob nebo jinou škodu. Dále bude provede-
na obhlídka toku potoka v okolí vlakové za-
stávky Klínec, kde jsem požadoval provedení 
některých opatření, která povedou ke snížení 
odplavování štěrkopísku při zvýšeném průto-
ku vody v potoce.

Chceme znát vaše rozhodnutí
Ještě několik informací týkajících se místního 

referenda, které upravuje zákon č. 22/2004 Sb. 
v platném znění. Místní referendum se koná, 
jestliže a) se na tom usnese zastupitelstvo 
obce, b) přípravný výbor z řad občanů podá 
návrh na konání místního referenda a za-
stupitelstvo obce rozhodne o jeho vyhlášení. 
Návrh přípravného výboru může být podán, 
pokud jej podpořilo svým podpisem v obci do 
3 000 obyvatel alespoň 30 % oprávněných 
osob. Právo hlasovat v místním referendu 
má každá osoba, která má právo volit do za-
stupitelstva obce. Místní referendum se koná 
tajným hlasováním na základě všeobecného, 
rovného a přímého hlasovacího práva. Hla-
sování v místním referendu může probíhat 
souběžně s dalšími volbami, např. do Evrop-
ského parlamentu. Oprávněná osoba hlasuje 

osobně, zastoupení není přípustné. Způsob 
hlasování je obdobný jako u ostatních voleb. 
K platnosti rozhodnutí v místním referendu je 
třeba účasti alespoň 35 % oprávněných osob. 
Rozhodnutí v místním referendu je pro obec-
ní zastupitelstvo závazné, hlasovala-li pro ně 
nadpoloviční většina oprávněných osob, kte-
ré se místního referenda zúčastnily a alespoň 
25 % oprávněných osob zapsaných v sezna-
mech oprávněných osob.
Na závěr bych vám všem rád popřál prosluně-
né jaro a krásné velikonoční svátky.

Mgr. František Zoul
 starosta
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INZERCE

Byl však stanoven rámec Národního programu 
Životní prostředí (NPŽP) na období 2018–2020, 
kde bude možné tyto fi nanční prostředky zís-
kat. Časově nejbližší výzva bude vyhlášena ve 
3. čtvrtletí 2019 a příjem žádostí je plánován na 
4. čtvrtletí tohoto roku. Pro tuto výzvu jsou alo-
kovány fi nanční prostředky ve výši 2  miliard Kč. 
V současné době se chýlí ke konci schvalovací 
řízení našeho projektu na Odboru životního pro-
středí v Černošicích a v průběhu března 2019 
bude vydáno rozhodnutí. Tento proces se pro-
dloužil také z důvodu nesouhlasu manželů Ra-
dových se stavbou ČOV na vybraném pozemku.

Kdo nevyveze řádně žumpu, 
zaplatí pokutu!
 Velmi důležitou informací pro ty, kteří budou 
nadále vyvážet obsahy jímek prostřednic-
tvím specializovaných fi rem je, že 1. 1. 2019 
vstoupila v platnost novela vodního zákona 
113/2018, která přináší nové povinnosti při 

nakládání s odpadními vodami. Část novely, 
kterou uvádím níže, nabývá účinnosti dnem 
1. 1. 2021, ale doklady byste měli uchovávat 
už od letošního roku.

V § 38 bod 27odstavec 8 zní: 
Kdo akumuluje odpadní vody v bezodtokové 
jímce, je povinen zajišťovat jejich zneškodňo-
vání odvozem na čistírnu odpadních vod a na 
výzvu vodoprávního úřadu nebo České inspekce 
životního prostředí předložit doklady o odvo-
zu odpadních vod za období posledních dvou 
kalendářních let. Odvoz může provádět pouze 
provozovatel čistírny odpadních vod nebo oso-
ba oprávněná podle živnostenského zákona. 
Ten, kdo provede odvoz, je povinen tomu, kdo 
akumuluje odpadní vody v bezodtokové jímce, 
vydat doklad, ze kterého bude patrno jméno 
toho, kdo akumuluje odpadní vody v bezod-
tokové jímce, lokalizace jímky, množství odve-
zených odpadních vod, datum odvozu, název 

osoby, která odpadní vodu odvezla, a název čis-
tírny odpadních vod, na které budou odpadní 
vody zneškodněny.

Výši fi nančního postihu při nedodržování této 
novely přináší § 116 bod 1 a 2
(1) Fyzická osoba se dopustí přestupku tím, 
že nepředloží doklady o odvozu odpadních vod 
podle § 38 odst. 8,
(2) Za přestupek podle odstavce (1) lze uložit 
pokutu do 20 000 Kč, jde-li o přestupek podle 
písmene k)

Odborníci z oboru se obávají, že by nový zá-
kon mohl cenu za vyčištění žumpy dále zvýšit. 
Na rozdíl od stočného jsou ceny za zpracová-
ní odpadů ze žump smluvní a dá se očekávat, 
že poptávka od ledna 2021 stoupne. 
Informace nejdete také na webu obce v záložce 
Aktuality – Kanalizace.

Připravila Eva Přibilová

Kanalizace ještě není, tak zpozorněte Pokračovaní ze str. 1
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Jsou DVĚ varianty ke zvážení
Investor Lidl plánuje koncept nejmodernější 
přízemní stavby s prodejní plochou typ 1 300 m2 
o rozloze objektu cca 2 tis. m2 a parkoviště 
pro zhruba 100 míst, které bude mít vjezd 
z hlavní silnice Vltavská. Plocha stavby před-
stavuje soubor několika pozemků, kde hlavní 
je Družstva cementářů v těsné blízkosti sta-
vebnin Dakar a na druhé straně bude lemovat 
ulici Spojovací. Zde je nutné zmínit, že inves-
tor plánuje odkoupení stávajících tří staveb 
a aktuálně je s majiteli v jednání. Podle inves-
tora by stavba neměla převyšovat pohledovou 
úroveň z ulice Hlavní, která je nyní, a celko-
vě by měla působit uceleně. Stavba by měla 
být provozně soběstačná, budou tedy řešeny 
kompletní sítě IS, včetně řešení povrchové 
i odpadní vody (vlastní čistička nebo připojení 
na plánovanou kanalizaci) a odvozu odpadu. 
Orientace stavby ve smyslu návštěvnosti a do-

pravní obslužnosti bude pouze z ulice Vltav-
ská, kde je plánováno oboustranné dopravní 
napojení. A právě dopravní aspekt se stal při 
jednání velkým tématem. Řešilo se více vari-
ant s ohledem na posílený provoz o víkendech 
nebo v letních měsících, ale také autobusové 
zastávky a vyšší pohyb osob. Zástupci Lidlu 
přislíbili nechat vytvořit odbornou dopravní 

studii, která by přinesla nejefektivnější řešení 
z pohledu plynulosti provozu, ale samozřej-
mě i bezpečnosti účastníků provozu. 
Ve hře je i minimalističtější alternativa, kte-
rá by byla sice poloviční na šířku, ale vyšší. 
To znamená, že na spodní ploše by bylo par-
koviště a v patře prodejní plocha zase typ 
1 300 m2. Pohledově by tedy korespondovala 
z Hlavní ulice s přilehlými domy. Jak ale zá-
stupci investora naznačili, tak Lidl nepreferu-
je z investičního pohledu patrovou variantu, 
protože zahrnuje větší skladovací kapacity, 
tudíž poloviční zásobovací provoz a snazší 
dopravní manévry na parkovišti. A pravděpo-
dobně jde i o levnější alternativu, tak by tím 
obec mohla získat prostředky pro plánované 
investiční akce v obci.

Ať postaví, co se bude líbit většině
Je na místě říct, že se jedná o záměr soukro-
mého subjektu, který hájí své obchodní zájmy 

a chce realizovat projekt, 
který pro něj bude investič-
ně zajímavý. Z legislativního 
pohledu by stavbu mohl rea-
lizovat bez ohledu na názor 
občanů obce, nicméně chce 
připustit všechny možné al-
ternativy tak, aby občané 
stavbu přijali. A pokud ne, 
tak přijít s jinou realizova-
telnou alternativou, která by 
tento prostor zrevitalizovala 
a rozšířila obchodní zázemí 
pro obyvatele. Jestli chceme 
mít obec modernější, stavět 

školky, kanalizaci, vodovod nebo jen zasadit 
zeleň, tak jsou potřeba zdroje. Ne vše je za-
darmo, tak je na místě připustit určité kom-
promisy. Takže otázka by neměla znít: ano 
nebo ne, přesněji povolit nebo nepovolit? 
Měla by znít: Pokud povolíme, tak co z toho 
my obyvatele budeme mít, v čem nám bude 
prospěšná? A protože zastupitelstvo je také 

rozděleno na dvě strany pro stavbu a proti, 
tak na březnovém zastupitelstvu si odhlaso-
valo možnost referenda. Výsledek referenda 
má být jistým nástrojem pro posílení inicia-
tivy proti stavbě, a nebo naopak pro součin-
nost se stavbou. Ale je potřeba mít maximum 
informací, vizuály a studie. Pokud nebudou, 
tak referendum může dopadnou jako v Bri-
tánii, když se hlasovalo o setrvání v EU nebo 
odchodu. Lidé to brali jako hru a lobistické 
skupiny v pozadí na tom udělali politický ob-
chod. Rozhodlo se pro odchod. Paradoxem 
ale je, že pokud by se volilo nyní s maximální-
mi informacemi o důsledcích odchodu z EU, 
tak by větší část volila pro setrvání v EU. A jak 
to dopadne v Měchenicích? 
Budou občané mít maximum informací 
ohledně stavby, možných alternativ, doprav-
ní i jiné studie, dopadu na životní prostředí, 
a vyhodnotí si, že jde o stavbu prospěšnou 
pro lidi? Nebo se vyhodnotí, že jde o silné 
lobby soukromého investora, který chce jen 
ušetřit za stavbu a vydělat provozem, proto-
že bude jediný, kdo směrem na Slapy zaplnil 
bílé prodejní místo s velkým potenciálem? 
Co vůbec lidi chtějí? 
Občané by mohli přijít s podněty jako je třeba 
zatravněná střecha supermarketu, aby vypa-
dala přijatelněji při pohledu z oken v okolí 
Sloupecké/Hlavní ulice, případně aby se stře-
cha zaplnila solárními panely, které by záso-
bovaly aspoň z 60 % obecní osvětlení, nebo 
aby se zasadilo víc zeleně, protože  nechceme 
jen šedivou střechu a bílou plochu dlažby na 
parkovišti, ale chceme vizuálně hezčí koncept 
pojatý v souladu s okolní krajinou, či vesnic-
kým stylem tak, aby lidi tento projekt přijali. 
A nebo je potřeba zamyslet se nad hlučností 
nebo světelným smogem, vyřešit vše ke spo-
kojenosti obyvatel. A pokud ne, pojďme si 
všichni říct, co na tomto prostoru vůbec chce-
me a kdo to zaplatí.

Článek připravil Pavel Libora, zdroj vizuály: Lidl

CO SE DĚJE V OBCI

LIDL: Chceme stavět. Co vy na to?

Pokračovaní ze str. 1



Redakci Měchenického čtvrtletníku zajímá názor obyvatel Měchenic, proto oslovila několik lidí s otázkami do ankety:

duben 2019

MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

CO SE DĚJE V OBCI

1.  Určitě jste zaznamenali, že by se v obci „mohl“ postavit supermarket Lidl. Máte dostatek informací ohledně 
tohoto záměru, viděli jste obě varianty i vizuály?

2.  Za jakých podmínek byste připustili záměr stavby? Nebo jste striktně proti stavbě a proč?

3.  Pokud by Lidl postavil supermarket, co to podle vás obci (občanům) přinese v dobrém, případně v záporném 
pohledu? Stačí v bodech.

4.  Myslíte si, že avizované referendum je dostatečným rozhodovacím nástrojem k tomu, aby obyvatelé vyjádřili 
své postoje k záměru stavby?

1. Informace ohledně možné stavby su-
permarketu Lidl v naší obci byly my-
slím částečně zveřejněny tak před pár 
měsíci, objevilo se mnoho spekulací, 
nepodložených fám, ale skutečně rele-
vantních informací dodnes není dosta-
tek. Viděl jsem pouze jednu variantu/
vizualizaci, prozatím žádné studie na 
dopad infrastruktury, urbanismu, do-
pravy a životní prostředí.

2. Nejsem zastáncem stavby, ale připou-
štím, že v současné době je v obci pár 
kilometrů za Prahou nákup potravin 
poměrně problém. Uvítal bych více 
možností realizace nákupního stře-
diska, nejen nabídku jednoho řetězce, 

který navíc moc nepřipouští variabil-
ní úpravy ve svém projektu. Obci by 
myslím pomohl citlivě na míru řešený 
projekt, který zohledňuje všechny eko-
logické, ekonomické, dopravně struk-
turální dopady na tak výjimečný kraj 
Prahy-západ.

 Otázkou jsou také možné kompenzace, 
které by dlouhodobě obci přinesly rozvoj.

3. Pozitiva:
 -  samozřejmě lepší dosah nákupu po-

travin přímo v obci
 -  možné oživení podnikatelských akti-

vit (pekárna je první vlaštovkou)
 -  zatraktivnění obce (možný příliv zá-

jmu mladých lidí žít v naší obci)

 Negativa:
 -  ekologická zátěž
 -  změna dopravní situace v obci a okolí
 -  nevyhovující estetická kvalita arch. 

projektu - takto velký zásah do urba-
nismu obce by měl být řešen citlivěj-
ším arch. návrhem

 -  znehodnocení ceny nemovitostí 
v centru obce

 -  znehodnocení kvality života ve větší 
části obce

4. Jistěže není. Referendum v tomto případě 
není dostatečným rozhodovacím nástro-
jem, ale důležitým vzkazem pro obyvatele 
obce. Jejich názor někdo vyslechne.

Miroslav Roubíček

1. Viděla jsem pouze jednu variantu záměru 
postavit supermarket Lidl v Měchenicích.

2. Jsem spíše proti stavbě, neboť záměr 
postavit Lidl v Měchenicích narušuje 
moji potřebu klidnějšího života, což 
je důvod, proč žiji v Měchenicích a ne 
v nějaké rušnější obci či dokonce měs-
tě. Pokud by byla možnost postavit 
Lidl malý – skutečně pro potřeby Mě-
chenic, nikoliv okolních obcí, byla by 
to pro mě přijatelnější varianta, hlavně 
kvůli neuspokojené potřebě nakupová-
ní některých spoluobčanů.

3. Stavbou Lidlu Měchenice získají.
 -  možnost blízkého levného nákupu, 

který je dnes možno obstarat bez 
problémů jinde - pro občany bez auta 
by jistě bylo možné zřídit v obci služ-
bu objednávání potravin či jim jinak 
vyjít vstříc. Věřím, že by se řešení na-
šla, i když připouštím, že by se mohla 
někomu zdát méně komfortní oproti 
supermarketu přímo v obci.

 Čím ale za tento komfort zaplatíme?
 -  zvýšený pohyb cizích lidí, 
 -  zvýšená doprava i hlučnost

 -  zhoršení životního prostředí 
úbytkem zeleně

 -  získáme neestetickou stavbu, které se 
už nikdy nezbavíme

4. Domnívám se, že referendum ohledně 
stavby Lidlu nedává možnost vyjádřit 
potřeby lidí, jejich naléhavost, neu-
možňuje zvážit zisky a ztráty takového 
zásahu do obce. Uvítala bych otevře-
nou diskusi, kde by bylo možné vážit 
všechna pro a proti a hledat řešení.

Renata Kocevová

1. Ano
2. Jsem proti velké stavbě supermarketu. 

V Měchenicích stačí dobře zásobený 
malý obchod s kvalitními zdravými 
potravinami hlavně pro ty, co bydlí 
v Měchenicích. 

3. Proč má být v malých Měchenicích su-
permarket pro celé široké okolí?

 Zvýší to hluk a provoz na Sloupecké, 
Hlavní a u Vltavy přes den i v noci. Bu-
deme tu mít velkou ošklivou budovu.

 Dejme radši šanci vzniknout novým 
projektům místních podnikatelů do 
budoucna.

 Supermarkety zanechávají za sebou vel-
kou ekologickou stopu. Příjmy i daně 

plynou kamsi, ale určitě ne místním. 
Žádný udržitelný rozvoj, ale pouze vel-
ký byznys.

4. Ne. Referendum je už poslední krok. 
Mělo by se o tom nejdříve mluvit ve-
řejně. Rozhodnutí neuspěchat. 

Hana Gazdová
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ČTVRTLETNÍK

1. První zprávu o Lidlu jsem měl cca 
v září od pana Gabriela. Druhá byla 
od paní Přibilové, jenž mi sdělila, že 
o Lidlu nic neví, ale abych neměl strach, 
že vjezd bude dole a Lidl bude využívám 
pouze lidmi co jedou po silnici č. 102.

2.  Nejsem striktně proti stavbě, ale není 
vhodné bourat čtyři stavby, kácet 

vzrostlé stromy. Jistě by investor našel 
vhodnější místo.

3.  Pokud by stavba byla na onom místě, při-
neslo by to některým lidem možnost na-
kupovat i denně, sledovat ceny a povídat 
si se sousedy, jenž mají stejného koníčka, 
tj. nakupování. Také by to přineslo obrov-
ské zvýšení provozu a ekologickou zátěž.

4. Referendum v této zemi proběhlo 
v roce 1946 a vyhrála to... Referendem 
byla i volba stávajícího prezidenta 
a předsedy vlády a konečně referend-
um bylo i ve Anglii. Zvolili jsme si, tak 
ať nesou odpovědnost.

Antonín Lenhart

1. Jako zastupitel jsem měla informace 
z první ruky, tedy myslím, že mám nej-
více možných informací. Druhá vari-
anta, která připadala pro Lidl v úvahu, 
byla patrová a nacházela se pouze na 
pozemku cementářů. Vizualizaci jsme 
neviděli, zástupci Lidlu nám rovnou 
sdělili, že by to pro ně byla méně pre-
ferovaná a méně výhodná možnost. 
Pokud by byla možnost si z těchto 
dvou variant vybrat, upřednostnila 
bych právě tu, co nám neprezentovali 
už z toho důvodu, že by se nemusely 
bořit domy a likvidovat zeleň.

2. Jsem striktně proti záměru v podobě 
a v rozsahu, v jaké nám byl prezen-
tován, ať už kvůli absolutní nepřimě-
řenosti vůči velikosti obce, dopadu 

na bezpečnost při zvýšené dopravě, 
zásahu do rázu obce a směru vývoje, 
který to nastaví. Osobně mám za to, 
že podobné prefabrikované stavby na 
venkov nepatří, mají negativní dopa-
dy na místní podnikání i komunitní 
život Sociální vazby se totiž naopak 
utužují v malých obchůdcích a na tr-
zích, kde znáte „své prodavače“. Doba 
supermarketů je pryč, jejich hustota 
je v ČR už nyní výrazně nadprůměrná 
a cítím to jako krok zpět, který bude 
navíc mít fatální důsledky do budouc-
na. Obávám se, že další generace nám 
za podobný zásah nepoděkují.

3.  Popravdě kromě „pohodlnějšího, 
rychlejšího a levnějšího“ nakupování 
těch přínosů moc nevidím. 

4. Domnívám se, že je opravdu škoda, 
že se otázka zužuje na ano/ne. Radě-
ji bych se snažila s lidmi vést debaty 
a hledat možnosti kompromisních 
řešení a konsensus, který by obě sku-
piny spíše přiměl ke spolupráci, ptal 
by se na důvody toho, co si kdo přeje, 
a způsoby, jak by se toho dalo dosáh-
nout, než aby se Měchenice dělily na 
dva tábory. Zároveň mi nepřijde spra-
vedlivé, že se k věci v referendu ne-
mají možnost vyjádřit lidé, kteří zde 
žijí, ale z různých důvodů nemají tr-
valé bydliště v obci.

Miluše Kozlíčková

1. Viděl jsem pouze jednu variantu 
a vizualizaci, která zabírá i parcelu 
Zdeňka Ebra, přestože ve vizualizaci 
jsou zbytky jeho domu.

2. Pokud by byla na místě stávající sa-
moobsluhy a neměla větší prodejní 
plochu než stávající samoobsluha 
o více než 50 %.

 Jinak jsem striktně proti stavbě, 
protože:

 -  zvýší a zablokuje dopravu v obci 
(zejména Sloupecká, Hlavní, Spojo-
vací, Přístavní)

 -  zablokuje ulici Vltavskou (102) ta-

kovým způsobem, že ve špičkách 
odřízne Měchenice od světa

 -  exhalace v obci a hladina hluku, do-
konce i světelný smog

 -  také jde o necitlivý a nevratný zá-
sah do architektury obce

 -  do budoucna se připravíme o mož-
nost mít zde normální prodejnu 
potravin nebo prodejce lokálních 
potravin

 -  ohrozí vynikající lokální prodej-
ce potravin (Měchenická pekárna, 
Včelařství Pardus, Řeznictví u Do-
lejších, Pivovar Kytín, Vinotéka)

3. Vyjde vstříc těm, kterým je vlastní 
pohodlí, levné euro pivo a koncerno-
vý kuřecí řízek ve slevě milejší než 
kvalitní lokální potraviny.

4. Ano, ale je třeba jej doprovodit in-
formační kampaní a diskusemi 
o jednotlivých tématech nejlépe za 
přítomnosti nezávislých odborníků.

Ilja Holub

1. Ano, mám dostatek informací.
2. Nejsem proti stavbě, i když si myslím, že to do malé vesnice nepatří.
3. Nic, jen že Lidl bude o 10 km blíže.
4. Ne, nemyslím.

Samek Karel

1. Informací máme dostatek.
2. Stavbu bychom připustili, společnost Lidl nabídla kompenzace obci i občanům a je na nich, aby vyjednali podmínky.
3. Přinese to pracovní místa a možnost nákupu. Záporem je doprava a noční závozy.
4. Referendum stačí.

Jindra Šmejkalová
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Silnice Praha – Slapy: REKONSTRUKCE!

CO SE DĚJE V OBCI
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MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

Na základě stavebního povolení, jehož plné 
znění si lze kdykoliv vyhledat na obecních 

webových stránkách, se hodlá Krajská sprá-
va a údržba silnic (dále jen KSÚS) Středo-
českého kraje  letos na jaře pustit do prv-
ní etapy rekonstrukce silnice II/102, a to 
v úseku Hlavní město Praha – Měchenice. 
Celkem bude opravováno bezmála 6,5 ki-
lometru vozovky, včetně zemního tělesa, tři 
mosty a také veškeré opěrné zdi. Součástí 
rekonstrukce naopak nebude (ačkoliv OÚ 
Měchenice se marně pokoušel o opak) bez-
pečnější řešení autobusových zastávek na 
území obce. Odůvodnění s odkazem na to, 
že se v tomto případě jedná pouze o rekon-
strukci, nikoliv o budování nových staveb, 
je součástí stavebního povolení. Podle vyjá-
dření Ing. Milana Pešky, vedoucího investic 
EU na KSÚS bude zhotovitelem projektu na 
základě výsledku veřejné zakázky „Společ-
nost STRAKELL-BAGER Štěchovice“ skláda-
jící se ze společníků STRABAG a.s. a KEL-

LER – speciální zakládání, spol. s r.o. Doba 
výstavby je plánována na 4 stavební sezóny. 
Zahájení stavby bude realizováno předáním 

staveniště dne 15. 3. 2019. Stavební práce 
budou zahájeny kácením stromů a přípra-
vou dopravně inženýrských opatření a je-
jich projednáním na příslušném silničním 
správním úřadě MěÚ Černošice.

Kyvadlový průjezd pár let
Redakci Měchenického čtvrtletníku se zatím 
podařilo zjistit, že vždy bude uzavřen pou-
ze jeden jízdní pruh, s výjimkou krátkodo-
bých nezbytných uzavírek při rekonstrukci 
mostů. Doprava bude opět řízena kyvadlo-
vě s využitím tzv. dynamických semaforů. 
Jedná se o semafory, které dokáží pružně 
reagovat na hustotu dopravy v konkrétním 
směru a již se osvědčily při sanaci skalních 
masivů podél silnice č.102. Samotné sta-
vební práce údajně začnou zhruba po Veli-
konocích. První etapa celkové rekonstrukce 
silnice č.102 je natolik náročná, že je naplá-

nována na čtyři stavební sezóny. Pokud tedy 
půjde vše podle plánu, měli bychom se po 
nové silnici svézt někdy koncem roku 2022. 
To ale platí pouze za předpokladu, že se in-
vestor, zhotovitel a MÚ Černošice opravdu 
dohodnou na plánovaném postupu, kdy 
chtějí uzavírat vždy dva úseky silnice naráz, 
vzdálené od sebe minimálně 2 km. V přípa-
dě, že by rekonstrukce postupovala po jed-
notlivých úsecích, trvala by jen první etapa 
od Prahy do Měchenic stěží uvěřitelných 
osm let. Podle našich informací bude první 
opravovaný úsek hned na začátku silnice, 
tedy na výjezdu z Prahy, o druhém úseku 
ještě není rozhodnuto. Objízdné trasy po 
celou dobu rekonstrukce nebudou stano-
veny ani vyznačeny, vzhledem k tomu, že 
bude zachován kyvadlový provoz.

Díky stavbě zase pojede Hlavní
Na závěr těchto nijak zvlášť potěšujících 
zpráv z oblasti silniční dopravy alespoň jed-
na zpráva dobrá. V návaznosti na dlouhodo-
bou snahu vedení obce o zprůjezdnění Hlav-
ní ulice od Obecního úřadu směrem k jejímu 
vyústění na silnici č.102 se konečně našlo 
alespoň dočasné řešení. Je to řešení, které 
by mělo ulevit jak ulici Spojovací, tak i vel-
mi nebezpečnému úseku od OÚ dolů k Fre-
gattě. Od 1. dubna bude přechodně upraven 
provoz na této části ulice Hlavní tak, že bude 
zjednosměrněna, a to od úřadu k výjezdu na 
silnici 102. V úseku problematických skal-
ních masivů budou osazena betonová svodi-
dla s nástavci se síťovinou a bude tak umož-
něn alespoň provizorní průjezd ulicí, která je 
již dlouhou dobu zcela nefunkční. Doufejme, 
že se časem podaří získat prostředky i na 
trvalou sanaci skal na vjezdu do Měchenic 
a že tradice logického využívání ulice Hlavní 
jako obousměrného vjezdu a výjezdu z obce 
se po letech opět vrátí.

Článek připravil Honza Kovařík

V roce 1960 vznikla naše obec oddělením 
od Davle, přičemž Měchenicím zůstaly té-
měř výhradně rodinné domy obyvatel bez 
jejich polností a lesů. A tak se naše kata-
strální území sestává z vodní plochy řeky 
Vltavy, lesu ve strmém svahu a ze zasta-
věného území. A protože jsme malá obec 
a většina zastavitelného území už zastavě-
ná je, necítila předchozí zastupitelstva po-
třebu územního plánu. Měchenice v dnešní 
době tedy mají takzvaně vymezeno zasta-
věné území. Díky tomu jsme v souladu se 
zákonem a na tomto území se smí stavět. 

Způsob využití území však nic nestanovu-
je. Vhodnost případného záměru výstavby 
v současnosti posuzuje odbor Územního 
plánování v Černošicích, a to na základě 
obecných paragrafů 18 a 19 stavebního zá-
kona, podle kterých by stavba měla být při-
měřená svému okolí. Obec se pak může vy-
jádřit pomocí námitky jako účastník řízení, 
podobně jako například majitelé sousedním 
pozemků. Taková námitka je pak posuzová-
na na stavebním úřadě, zda je oprávněná. 
Obec tak nemůže dostatečně chránit opráv-
něné zájmy lidí v Měchenicích.

Plán by měl přinést pravidla 
do budoucna
Hlavním důvodem, proč se zastupitelstvo roz-
hodlo pro územní plán, je snaha o kontinuitu 
rozvoje a údržby naší obce napříč volebními 
obdobími. Územní plán řeší v zásadě budoucí 
uspořádání celého katastrálního území obce. 
Například v jaké zóně bude obytná zóna 
s možností drobného podnikání, kde mohou 
nebo nemohou být průmyslové areály, apod. 
Defi nuje také veřejně prospěšné stavby, což 
je často hodnoceným kritériem nebo i pod-
mínkou při poskytování dotací pro výstavbu 

Územní plán: Pomůže nebo zkomplikuje zlepšení obce
Hlavním důvodem, proč se zastupitelstvo rozhodlo pro územní plán, je snaha o kontinuitu rozvoje a údržby naší obce napříč 
volebními obdobími. Jelikož téma územního plánu je velmi široké, nedá se obsáhnout v jednom článku. Budeme se proto snažit 
občany informovat v seriálu článků. Díl první.

Pokračovaní ze str. 1
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Z legislativního pohledu je obec v oblasti od-
padového hospodářství regulována zákonem 
o odpadech č. 185/2001 Sb. Obec předsta-
vuje jednak původce odpadů sama o sobě, 
zároveň je ale vlastníkem toho odpadu, který 
na jejím území vznikne. Na základě tohoto 
zákona má několik povinností, například 
určit místa, kam se má odkládat komunál-
ní (směsný) i nebezpečný odpad nebo za-
jistit jeho odstranění. V její kompetenci na 
druhou stranu je stanovit obecně závaznou 
vyhláškou systém shromažďování, sběru, 
třídění, využívání a odstraňování odpadů. 
Taková obecně závazná vyhláška v tuto 
chvíli v Měchenicích neexistuje a je i na nás 
všech se rozhodnout, zda je současný systém 
plně funkční nebo zda bychom ho mohli 
a chtěli nějak optimalizovat. Revize odpado-
vého hospodářství se stala jedním z úkolů, 
které si nové zastupitelstvo odhlasovalo na 
posledním veřejném zasedání roku 2018. 
Termínem pro splnění tohoto úkolu je konec 
června 2019. Určitě není důvod čekat na le-
gislativní opatření, protože začít šetřit, co se 
týče odpadu, může každý z nás už dnes.

Nejlepší odpad je ten, který nevznikne
Česká republika se, co se týče třídění, nachá-
zí ve srovnání s okolními státy na nejvyšších 
příčkách. Měli bychom si však uvědomit, že 

Drobnou změnou návyků můžete šetřit přírodu i svou peněženku
Znečištění planety odpadem je momen-
tálně jedním z nejzásadnějších globálních 
problémů, které je třeba řešit současně na 
globální, ale i regionální úrovni. Každý 
můžeme změnit především vlastní chování 
a snažit se zlepšovat zejména prostor ko-
lem sebe. Důležité je si v první řadě připus-
tit, že znečišťujeme, že odpadu je příliš, 
je potřeba ho třídit nebo předcházet jeho 
vzniku. Stačí změnit naše návyky a sledo-
vat, že se to může vyplatit i fi nančně.

CO SE DĚJE V OBCI

RADY A TIPY

či obnovu veřejně prospěšných staveb (napří-
klad vodovod a kanalizace, chodníky a ostatní 
komunikace, školy a školky a podobně).
Pokud si jako obec přejeme mít v budouc-
nu možnost ovlivňovat rozhodnutí o něja-
ké výstavbě tak, aby se zohlednily potřeby 
místních, a pokud chceme vizi, jak by měly 
Měchenice vypadat za dalších deset či dva-
cet let, jak by se mohly smysluplně a udr-
žitelně rozvíjet, je územní plán případnou 
cestou. Stane se nástrojem i vodítkem pro 
další generace občanů a zastupitelů, kterým 
usnadní jejich práci i postupy a kteří budou 
mít z čeho vycházet při dalším rozvoji obce.

Jsme na začátku zřejmě dlouhého procesu
Na prvním letošním veřejném zasedání se 

zastupitelstvo usneslo, že obec Měchenice 
zahájí kroky k pořízení ÚP, což je úplný za-
čátek. Celý dlouhý proces, úspěšně zakonče-
ný hotovým ÚP jakožto nástrojem obce, se 
sestává ze dvou základních samostatných 
fází, které na sebe navazují: pořízení územ-
ního plánu, při kterém se zpracovává zadání 
ÚP, a pak samotné vypracování ÚP.
Začátkem března se zastupitelé na pracovní 
schůzce dohodli, že pořizovatelem ÚP bude 
v našem případě Odbor územního plánování 
Černošice, což je oproti tzv. létajícímu pořizo-
vateli varianta ekonomičtější. OÚP Černošice 
však zároveň bude plnit funkci jakéhosi od-
borného garanta i odpovědné instituce v ce-
lém procesu pořizování plánu. Věříme, že za 
příznivých okolností a dostatečné součinnos-

ti jak obce, tak jednotlivých subdodavatelů 
a dotčených orgánů a dalších osob je možné, 
a chtěli bychom pro to udělat maximum, aby 
se vše stihlo během tohoto volebního obdo-
bí. Jelikož téma ÚP je velmi široké, nedá se 
obsáhnout v jednom článku, budeme se mu 
věnovat v sérii článků. Zároveň by měla na 
webu obce pro tento účel vzniknout mezi 
aktualitami další záložka – Územní plán. Sa-
motný vznik územního plánu předpokládá 
širokou participaci občanů a my budeme jen 
rádi, pokud se s námi na různá dílčí témata 
budete potkávat na veřejných besedách, kde 
uvítáme vaše podněty, nápady, ale i případné 
obavy z různých řešení. 

Text připravila Tereza Černá

�

�
„třídění“ nerovná se „recyklace“, tedy opětov-
né zpracování a využití odpadu, a není samo-
spásné. Naše planeta bohužel není nafukovací 
a se stále se zvyšující nadprodukcí už nezvlá-
dá pojmout to, co za sebou jako lidstvo za-
necháváme. Nemáme žádnou planetu B. Zde 
by každý měl převzít zodpovědnosti za vlastní 
chování. Zamyslet se nad tím, kolik odpadu 
produkujeme a jestli jsme schopni jej ně-
jak redukovat. Jak často vyvážíme popelnici 
a kolik nás to stojí. Víte například, že až 80 %
toho, co skončí ve směsném odpadu, bylo 
možné ještě vytřídit? Od roku 2030 (původně 
už od 2024) plánuje Česká republika ukončit 
skládkování. Po tomto datu se očekává rake-
tový růst ceny za tunu skládkovaného odpa-
du a možnost vůbec odvézt odpad na skládku 
bude minimální. To se samozřejmě odrazí 
i na ceně za svoz, jak je nastaven dnes, a místo 
nynějších 55 Kč za vývoz popelnice můžeme 
v budoucnu platit i v řádu několika set, mož-

ná i tisíců korun. Tyto náklady zatíží nejen 
naši peněženku, ale i rozpočet obce. Během 
těch 11 let, které máme před sebou, se však 
na tuto situaci můžeme pomalu připravit.

 Cestou může být cirkulární ekonomika
Jak na to? Když se naučíme omezit vznik 
odpadu a budeme schopni se na odpad po-
dívat nejen jako na zátěž, ale také jako na 
zdroj. Takto ho alespoň vnímá cirkulární 
ekonomika, tedy model, který nefunguje 
jako lineární řetězec, na němž je náš svět 
postaven nyní: vyrobit – použít – vyhodit. 
Ale chápe tento proces jako cyklus (kruh). 
Smyslem je tedy třeba věc, kterou bychom 
jinak vyhodili, zkusit znovu využít. Ať už ji 
necháme opravit nebo ji vrátíme do dalšího 
cyklu, tedy zrecyklujeme ji. Případně vrátí-
me do života tím, že dostane úplně novou 
funkci prostřednictvím upcyklace (napří-
klad výrobky z recyklovaných plastů jako 
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INZERCE

Praktické tipy: 
1. Plánujte, dělejte si nákupní seznamy a nepodléhejte marketingovým trikům obchodníků.

2. Nakupujte jen tolik, kolik opravdu spotřebujete.

3. Noste si na nákup vlastní tašky a sáčky, třeba i ty igelitové, které už doma máte.

4. Vyzkoušejte bezobalový nákup – spoustu surovin doma stejně přesypete do nádob.

5. Nakupujte lokálně, od farmářů a menších producentů, podpoříte tím i místní ekonomiku a budete mít větší kontrolu nad tím, co konzumujete.

6. Do práce si zkuste nosit jídlo v krabičce a omezte dovážku jídla v plastových jednorázových obalech.

7. Upřednostněte kvalitní výrobek, který vydrží déle, před levnými a jednorázovými (žiletky, psací potřeby).

8. Omezte papírové kapesníky a utěrky, na úklid lze využít hadříky ze starých triček.

9. Žijte na zahradě – pěstujte, sklízejte, sušte, zamrazujte a kompostujte zbytky.

10. Uklízejte po svých mazlíčcích do rozložitelných sáčků.

Připravila Miluše Kozlíčková

REFUSE/ ZAMÍTNOUT

REDUCE/ZREDUKOVAT

REUSE/ZUŽITKOVAT

RECYCLE/ZRECYKLOVATRECYCLE/ZRECYKLOVAT

ROT/ZKOMPOSTOVATKOMPOS

oblečení nebo stavební materiál apod.). 
V rámci principů cirkulární ekonomiky 
v současné době vzniká řada občanských 
a podnikatelských iniciativ. Patří sem třeba 
Opravárna, šicí dílny nebo ateliéry, kde „up-
cyklují“ oblečení, ale také různé občanské 
výměny oblečení nebo věci do domácnosti 
(tzv. swap), vzájemné sdílení nástrojů a ná-
řadí (knihovny věcí) apod. Jejich smyslem 
je prodloužit příběh těchto věcí, aby před-
časně neskončily na skládce. 

Bezodpadový život
V rámci snahy o minimalizaci odpadu se 
již vyvinula komplexní zero waste fi losofi e, 
která v překladu usiluje o nulový odpad. 
I když tohoto ideálu málokdo z nás dosáh-
ne, mnoho myšlenek a principů tohoto pří-
stupu je možné aplikovat i v našem běžném 
životě. Není třeba přílišného úsilí, stačí si 
osvojit jisté návyky a způsob přemýšlení. 
Pomoci nám může pět zásad, resp. kroků, kte-
ré se z anglického 5R (Refuse, Reduce, Reuse, 
Recycle, Rot) dají přeložit jako „5Z“: 1. zamít-
nout, 2. zredukovat, 3. zužitkovat/znovupou-
žít, 4. zrecyklovat, 5. zkompostovat. Fungují 
jako vodítko posloupnosti, často zobrazované 
jako pyramida (viz obrázek). 
1. V první fázi, už při nákupu, můžeme za-

mítnout např. impulsivní nákup něčeho, 
co nepotřebujeme a čeho můžeme třeba 

později litovat. Kdo z nás si kdy nepromy-
šleně nekoupil kus oblečení, který pak zů-
stal ležet ve skříni? 

2. Zredukovat pak lze množství toho, co si 
myslíme, že potřebujeme. Např. je lepší 
pořídit si kvalitnější a možná dražší věc, 
která však vydrží déle a nebude ji potřeba 
po několika použitích vyhodit. Příkladem 
může být ale volba plnicího pera namísto 
jednorázové propisky.

3. Zužitkování nastupuje v případě, kdy ně-
jaký nákup neumíme zamítnout ani zre-
dukovat. Připomeňme si, co dělali naše 
babičky – neplýtvaly potravinami, na-

opak se snažily sušit, zavařovat, zamra-
zovat a jinak prodloužit život plodům, 
které si vypěstovaly.

4. Až když žádný z předchozích kroků není 
možné podniknout, teprve pak nastupuje 
možnost odpad zrecyklovat. Není nutné 
si pod tím v první řadě představit barevné 
kontejnery na tříděný odpad, ale třeba to, 
že věci, které už nevyužijeme, někomu 
darujeme nebo prodáme. 

5. To, co nám zbyde úplně nakonec, se 
dá zkompostovat (případně odvézt na 
skládku). 

�
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Jaro je konečně tady! A co zahrada?

První úkol bychom měli mít již splněný, vy-
čištěné trvalkové záhony a jarní cibuloviny. 
Noční teploty zřejmě neklesnou pod nulu. 
Pokud ano, raději rašící rostliny přikrývá-
me chvojím. Jinak zahradu již odkryjeme 
a uklidíme ochranné fólie. Co nepočká, 
je vyhrabání starého listí a mechu nejen 
z trávníku. Trávník je vhodný ošetřit verti-
kutátorem. Ten zbaví trávník mechu a trav-
ní plsti. Trávníkem pak může pronikat vláha 
a vzduch. Vyčistit bychom měli i skalky a je-
zírka. Záhony je vhodné již lehce prokypřit 
a obohatit kompostem. Kompostem může-
me dodat i živiny drobnému ovoci, keřům.
Máme-li jehličnany, měli bychom je mít již 
prořezané od suchých a zmrzlých větví. 
Jehličnany v tuto dobu potřebují dobrou 
zálivku. Ovocné dřeviny čekají na průklest 
a jabloně, hrušně potřebují základní řez. 
Koncem března obvykle dokončujeme řez 
i na keřích. Okrasné traviny potřebují sestřih. 
Stejně lehký sestřih vyžadují vřesovce. Čas je 
také na vysazování a péči o trvalky. Trvalky 
také můžeme dělit, tím můžeme ušetřit. Péči 
budou vyžadovat také růže, začínáme jarním 
řezem a s přihnojováním vydržíme pár dní. 

Odměnou nám budou krásné květy. Dosypá-
ním mulče pomůžeme záhonům zadržovat 
v půdě vodu. A to určitě chceme. S vodou to 
začíná být na našich zahradách náročné. Po-
kud nás čeká další hodně teplé a suché léto, 
měli bychom hledat způsoby, jak v zahra-
dě vodu zadržet. Mulčovací kůra je jedním 
z možností. To vše je opravdu hodně práce 
a to ještě náš seznam nekončí.

K zahradě přistupujte zodpovědně
Máme-li užitkovou část zahrady, měli by-
chom do zrytých záhonů začít vysévat prv-
ní otužilce mezi zeleninou, mrkev a petržel, 
ředkvičky, papriky, česnek jarní a šalotku. 
Citlivější zeleninu raději vyséváme do truhlí-
ků a později přesadíme. Záhony, které neplá-
nujeme hned využít k setbě, můžeme využít 
pro zelené hnojení. Vhodný je hrách, oves 
i slunečnice. Tím můžeme předcházet una-
veným záhonům. K únavě dochází nestřídá-
ním pěstované rostliny. Zelenina je na živiny 
velmi náročná a změna stanoviště jí velmi 
prospěje. Střídání zeleniny je vhodné si zapi-
sovat. Doporučovaný je čtyřletý cyklus. Dob-
rá pomůcka je prostřídat na záhoně zeleni-

nu s plody nad zemí zeleninou, co budeme 
sklízet podzemní část, třeba mrkev. Střídat je 
vhodné také plodiny náročné na vodu s těmi 
méně náročnými. Tedy po okurce vysadíme 
česnek. Střídání plodin je moudrost našich 
předků, která funguje i proti šíření chorob 
a škůdců. Dobrým plánováním plodin využije-
me záhony od března do pozdního podzimu. 

Myslete na kompost
O co bychom se měli také dobře postarat, je 
kompost. Již jsme ho několikrát zmínili. Ne-
jen vyzrálý kompost, ale hlavně zdravá bio-
hmota vám přinese bohatou úrodu, pomůže 
zadržet vodu v zahradě. Důležité je kompost 
v jarním období zkontrolovat. Neměl by být 
ani mokrý, ani suchý. Optimální je ten, kte-
rý při stlačení v dlani zůstane pohromadě. 
Zimní období a mrazy způsobí zastavení roz-
kladných procesů. K restartu pomůže pře-
vrstvení a přidání materiálu, který kompost 
provzdušní např. štěpka z prořezu stromů. 
Takže vidle do ruky a jarní protažení těla 
máme pořešené.

10 rad pro kvalitnější a zelenější trávník:
1. Použijte kvalitní osivo s velkým podílem kostřav.

2. Pravidelně sekejte – ideálně 2x týdně, zkracujte pouze o 1/3 délku listů.

3. Sekačku mějte vždy ostrou, ideálně vřetenovou na válcích.

4. Trávu sbírejte do sekačkového koše, nemulčujte.

5. Pravidelně přihnojujte dle návodu na obalu hnojiva a ročního období.

6. Trávník je vhodné pravidelně zavlažovat - ideálně obden ráno.

7. Prořezávejte trávník (vertikutujte) alespoň 3x ročně.

8. Udusaná místa propíchejte, aby se voda mohla vsakovat ke kořenům.

9. Omezte používaní chemie do trávníku, dejte prostor přírodě.

10. Užívejte si trávník, ať z něj máte užitek, a nebo příjemnější pohled.

Správný zahradník se věnuje setí, 
výsadbě a přesazování. Zahrada 
je již barevná díky cibulovinám, 
petrklíčům a některým druhům 
dvouletek. Nesmíme opome-
nout výsadbu trvalek, hlíznatých 
a otužilých letniček. Kromě toho 
je potřeba věnovat intenzivní 
péči i trávníku, aby se opět po 
zimě pěkně zazelenal. Pokud nás 
čeká další hodně teplé a suché 
léto, měli bychom hledat způso-
by, jak v zahradě vodu zadržet 
a zavlažovat pravidelně vše, co 
nyní na jaře sázíme.

Připravila Jana Soukupová, foto: Alexander Raths
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Jak vznikla myšlenka otevřít si vlastní 
pekařství na místě, které je až za Prahou 
v menší vesnici? Inspirovali jste se třeba 
v zahraničí? Třeba ve Francii je podob-
ných oblíbených konceptů dost.
Začalo to naprosto neplánovaně. Dostali jsme 
s partnerem zajímavou nabídku na pronájem 
prostor, které byly v Měchenicích. Bylo to 
v době, kdy mně končila rodičovská dovolená, 
a přemýšleli jsme, jak skloubit můj koníček – 
pečení kvasového chleba – s mým návratem 
do pracovního procesu. Vzhledem k tomu, 
že pečení je poměrně časově náročné, zejmé-
na v obyčejné troubě, do které se vejde jeden 
chleba, přišla nám myšlenka na vlastní pe-
kárnu jako odvážný, ale správný nápad. A co 
se týká inspirace, tak francouzský styl se nám 
určitě líbí, proto jsme ho použili do interiéru. 
Chtěli jsme něco stylového, originálního, něco 
s domácí atmosférou, kde se zákazníci budou 
cítit příjemně. 

Co je pro vás nejtěžší? Být brzy ráno 
v práci nebo celodenní vedro od trouby?
Nejtěžší je určitě držet stabilní kvalitu všech 
výrobků při neustále se měnících podmín-
kách, jako je teplota a vlhkost vzduchu a kva-
lita vstupních surovin. Zbytek je v porovnání 
s tímhle hračka. Na celodenní vedro u trouby 
se dá zvyknout, s ranním vstáváním mám ov-
šem problém doteď.

A co administrativa?
Je hodně náročné najít si v našem denním 
programu čas na administrativní záležitosti, 
takže je většinou řešíme až po večerech a spíš 
jen to nejnutnější, v tomhle bychom se určitě 
měli lépe zorganizovat.

Vnímám vaši pekárnu jako rodinný pod-
nik. Funguje to nebo míváte slovní spory?
V tuhle chvíli máme spolehlivou partu, čehož 
si velmi považujeme. V důležitých věcech se 

shodneme. Pokud už se dohadujeme, většinou 
to není nic zásadního. Snažíme se o příjemné 
pracovní prostředí, kde se budeme cítit dobře 
my i naši zaměstnanci.

Kdo z vás tvoří sortiment? Navazuje na 
vaše osobní chutě nebo se ptáte lidí?
Sortiment je moje zodpovědnost a je to kom-
binace mojí osobní chuti a inspirace od zákaz-

níků. Buď narazím 
na něco zajímavého 
v literatuře nebo na 
internetu, nebo se zá-
kazník zeptá na něja-
ký druh pečiva, který 
zatím nemáme, a tím 
mě nepřímo donutí ho 
vyzkoušet a nabídnout.

O jaké pečivo je nej-
větší zájem?
Určitě o Měchenický 
pecen a Měchenické 
plněné koláčky. Jinak 
pečeme asi 16 druhů 
chleba, které střídáme 
podle dnů v týdnu, Mě-
chenický pecen máme 

každý den a prodáme ho mnohonásobně víc 
než ostatních druhů. Vzhledem k tomu, že cel-
kový čas, který potřebujeme k výrobě kvasové-
ho chleba je 36 hodin, nejsme schopni fl exibilně 
reagovat ve chvíli, kdy nám chleba dochází. 
Většina zákazníků se proto naučila udělat si 
dopředu objednávku, aby měli jistotu, že se na 
ně dostane.

Máte ambice jít prodeje domácí produk-
ce od jiných výrobců, menších farmářů?

Prodáváme med z jižních Čech, mléčné krav-
ské a kozí výrobky a paštiky z Bavorova. Tento 
sortiment nabízíme jako přidanou hodnotu ve 
spojení s naším pečivem a jedná se o kvalitní 
české výrobky, které máme vyzkoušené. Rozší-
ření plánujeme jen minimální, chceme zůstat 
u vlastní produkce.

Využíváte marketing, nebo jste vsadili na 
doporučení zákazníků? 
V marketingu máme velké mezery, což bychom 
rádi do budoucna zlepšili. V současné chvíli 
řešíme nové webové stránky a také reklamu, 
např. u hlavní silnice, která nám zatím chy-
bí. Doposud jsme spoléhali spíš na doporučení 
zákazníků. 

Co pro vás znamenají Měchenice, jak se 
vám v obci líbí?
Měchenice máme všichni rádi a jsme nadšeni, 
že naše pekárna vznikla zrovna tady. A ačkoliv 
v Měchenicích nebydlíme, trávíme zde většinu 
svého času a občas se i zúčastníme nějaké mě-
chenické akce. A na cvičák se psem chodíme 
taky do Měchenic.

Určitě jste zaznamenali, že by se mohl 
stavět supermarket Lidl. Konkurent to asi 
nebude, ale co na to říkáte?
Jak to ovlivní pekárnu nedokážu říct, pevně 
doufám, že negativně ne. Lidl prodává kon-
zumní pečivo, v podstatě se jedná o jiné vý-
robky. Věříme, že si k nám zákazníci cestu 
i tak  najdou. Vzhledem k tomu, že v Měche-
nicích nebydlíme, tak se do diskuze nijak zá-
sadně nezapojujeme. V Lidlu nenakupujeme 
a na tom se asi nic nezmění, i když bude stát 
v Měchenicích.

Text a foto: Pavel Libora

Pekárna byla jasná volba
„Naše hlavní myšlenka je tradice, prodávat tradiční české pečivo, nabízet tradiční chutě, které lidi znají z dětství,“ říká Zdeňka 
Mejsnarová, majitelka Měchenické pekárny. 
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Během zimní pauzy se nám, za pomoci 
některých členů TO, podařilo vyměnit část 
oplocení tenisových kurtů, takže diváci 
u klubovny už budou v naprostém bezpe-
čí, míčky už určitě plotem neproletí. Také 
jsme vybudovali novou přípojku vodovod-
ního řádu, jelikož původní přípojka byla 
v havarijním stavu. I tato operace proběh-
la za velkého přispění členů TO. Jmenovi-
tě bych chtěl poděkovat Michalu Francovi, 
který měl u obou staveb zásadní roli. Tak-
též patří velké díky našemu správci, Zdeň-
ku Ebrovi, který u všech těchto staveb byl 
přítomen a velmi nám tím situaci usnadnil. 
Samozřejmě máme plán na další obnovu 
a zkrášlovaní areálu, ale vše záleží na fi -
nančních možnostech TO, potažmo TJ, 
případně na sponzorských darech a gran-
tech. Výbor TO se také celou zimu zabývá 
přípravou nové sezóny závodních mužstev. 
Snaží se nastavit novou koncepci závodního 
hraní, kde by výbor chtěl upřednostnit čle-
ny TO Měchenice před přespolními nečleny, 
a zároveň by chtěl zapojit mladé, nadějné 
tenisty a tenistky, které si vychováváme 
v tenisové školičce. Tímto bych chtěl pogra-
tulovat Jiřímu Hruškovi ke jmenování kapi-
tánem B týmu a zároveň poděkovat odvola-
nému kapitánovi, Iljovi Holubovi, za práci, 

kterou v minulých letech odvedl. Závodní 
hraní je nedílnou součástí našeho oddílu, 
a proto se jim výbor intenzivně zabývá 
a snaží se nastavit rozumné a vyvážené pod-
mínky jak pro závodní, tak rekreační hraní.

Bez administrativy to nejde
Nejvyšším orgánem TO je členská schůze, 
které je výbor TO podřízen. Právě proto 
jsme věnovali velkou pozornost také pří-
pravě členské schůze, která se uskutečnila 
9. 3. 2019. Bylo nutné připravit a schvá-
lit rozpočet TO na rok 2019, připravit 
a schválit plán oprav, neméně důležitý bod 
byl odsouhlasit si výši členských příspěvků 
a množství brigádnických hodin pro násle-
dující sezónu. Samozřejmě byl dán prostor 
také pro náměty členů TO a došlo na jejich 
projednání.
Veškeré tyto procedury samozřejmě muse-
ly proběhnout v souladu se stanovami TJ. 
Usnesení z členské schůze jsou podkladem 
pro výbor TJ, následně pro valnou hromadu.
Jsem velice rád, že obec Měchenice podpo-
ruje měchenický tenis a sport obecně. Ka-
ždoročně do Sokola posílá nemalé dotace 
a tenis samozřejmě dostává část z této 
sumy. Zároveň musím říct, že spolupráce 
s obcí je velice dobrá a obec nám vychází 

velice vstříc. Na obecním webu máme vlast-
ní sekci, kde zveřejňujeme důležitá sdělení 
nejen pro naše členy, ale pro všechny, kteří 
mají zájem o dění v tenisovém klubu TO 
Měchenice. Nově jsou na tomto webu zve-
řejňovány zápisy z jednání výboru TO, což 
se dříve nedělo. Věřím, že tuto otevřenost 
ocení nejen členové TO, ale také veřejnost.

Hrajte, hrajte, hrajte
Samozřejmě i pro letošní sezonu plánujeme 
řadu turnajů nejen pro členy klubu, školič-
ku pro malé (i velké) zájemce o tenis a další 
zajímavé akce. Informace o konání těch-
to akcí budeme průběžně zveřejňovat na 
obecním webu, případně na Facebookových 
stránkách TO Měchenice. Je- li mezi vámi 
někdo, kdo by měl zájem začít hrát tenis, 
nebojte se, přijďte mezi nás a my se vás rádi 
ujmeme. V loňské sezoně se přihlásilo 7 no-
vých členů, kteří se velice rychle a dobře za-
členili a již se účastní turnajů a klubového 
života taktéž.
Výsledky studie významné americké univer-
zity hovoří jasně: „Hrajte tenis, dožijete se 
o deset let více.“ Nikdy není pozdě.

Článek připravil: Honza Raboch, foto: Sokol Měchenice

Zimní tenisová (ne)činnost

SPORT

Přestože jsou kurty zazimované a svým charakterem nehratelné, nečinnost členů oddílu je jen zdánlivá. Většina tenistů chodí v zim-
ním období do hal, kde ladí formu na venkovní sezónu, která se rychle blíží, ale organizační složka měchenických tenistů připravuje 
a organizuje mnoho poměrně zásadních, ale bohužel pro většinu lidi neviditelných věcí.
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    603 516 926, 773 651 692        jiri.udut@kr-autosklo.cz
www.kr-autosklo.cz

• velkoobchod a maloobchod
• likvidace pojistných událostí
• mobilní zasklívání
• renovace světel
• renovace laku

MONTÁŽ A PRODEJ AUTOSKEL
• čištění exteriér, interiér 
• čištění kůže + impregnace 
• voskování karoserie
• ošetření plastů 
• tepování textilního interiéru

KOMPLETNÍ PÉČE O VÁŠ VŮZ

Hlavní provozovna:
V korytech 1537/10, Praha 10

Pobočka Měchenice:
Pod hájem 202, 252 06  Měchenice

S tímto inzerátem získáte slevu 10% na naše služby!

INZERCE

Měcheničtí fotbalisté chtějí letos do desítky

OKRESNÍ PŘEBOR – PRAHA ZÁPAD
Jaro 2019

Sobota 23. 3. 2019 15:00 Měchenice - Dobřichovice

Sobota 30. 3. 2019 15:00 Tuchoměřice - Měchenice

Sobota 6. 4. 2019 16:30 Měchenice - Dobříč

Sobota 13. 4. 2019 16:30 Psáry - Měchenice

Sobota 20. 4. 2019 17:00 Měchenice - Štěchovice B

Sobota 27. 4. 2019 17:00 Hostivice - Měchenice

Sobota 4. 5. 2019 17:00 Měchenice - Dobrovíz

Sobota 11. 5. 2019 17:00 Krňany - Měchenice

Sobota 18. 5. 2019 17:00 Měchenice - Čisovice

Sobota 25. 5. 2019 17:00 Jinočany - Měchenice

Sobota 1. 6. 2019 17:00 Měchenice - Zlatníky

Sobota 15. 6. 2019 17:00 Měchenice - D. Břežany

Jarní část fotbalového Okresního přeboru se blíží a měcheničtí fotbalisté nezahálí. Zimní 
přípravu jsme zahájili počátkem roku na umělém hřišti v Davli pravidelnými tréninky. Zú-
častnili jsme se fotbalového turnaje na pražském Junioru. V základní skupině jsme ani jed-
nou neprohráli. Postupně jsme porazili Chodov (5:4), Čelákovice (14:4) a Podolí B (5:2). Ve 
vyřazovací fázi turnaje jsme bohužel vypadli ve čtvrtfi nále, kdy jsme nestačili na tým Raptors 
Praha (4:7). Zatím poslední přípravný zápas jsme odehráli proti Hvozdnici (prohra 3:5).
Pevně věříme, že se nám v jarní části povede vylepšit aktuální 12. místo průběžné tabulky 
Okresního přeboru. Každé umístění v první desítce by byl úspěch. Kádr máme slušný, tak 
se budeme snažit. Pomůže nám i podpora ze stran diváků. První mistrovský zápas začínáme 
s týmem z Dobřichovic a další následují z tabulky.

 Článek připravil: Míla Tichý, foto: Martin Němec  

SPORT
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Hudba, tanec, dobré jídlo a skvělá nálada při masopustu
Zhruba 50 lidí přišlo 16. března na tradič-
ní zahájení Měchenického masopustu. To  
proběhlo v ulici Na Vyhlídce u Holubů, kde 
starosta obce František Zoul odemkl stříbr-
ným klíčem právo k masopustu. Následně 
se průvod vydal měchenickými ulicemi do 

Luhu. V rámci tradice se při každé zastávce 
ochutnávalo pohoštění, hospodyně tančily 
třeba s medvědem, lidé v maskách zpíva-
li lidové písně. Značnou pozornost budila 
maska Lídy Mýlkové s bubnem (mongolský 
bojovník) a rozhodně Tomáš Palatý v žen-

ské verzi. Velmi roztomilé byly malé děti 
převlečené za rytíře, peřinu, zvířátka. Na 
závěr byla poražena klibna a pro děti sehrá-
ly ženy z Hvozdíku s Tomášem Palatým (ne)
tradiční pohádku O Koblížkovi. 

Text: redakce, foto: Lída Pípalová
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Letos vyjede do své již 6. sezóny zvláštní vlak 
vypravovaný Českými drahami pod názvem  Cy-
klohráček. (www.cyklohracek.cz). Jak z názvu 
vyplývá, v tomto vlaku jsou vítáni cykloturisté 
i všichni hraví lidé. Stačí na Smíchovské nádraží 
jít k severnímu nástupišti a rázem se ocitneme 
v tak trochu zapomenutém a zašlém železnič-
ním světě. Z Hlavního nádraží k nám dorazí již 
na první pohled zvláštní vlak, jehož posádka 
vám pomůže s nakládáním kol a po celou cestu 
se bude starat o to, abyste se v žádném případě 
nenudili. Tento speciální spoj vyjíždí každý ví-
kend od konce března do konce října a míří do 
Slaného nebo do Zlonice. I když vám milá po-
sádka bude nabízet nejrůznější společenské hry, 
myslím, že samotná jízda po této trati je velkým 
zážitkem a rozhodně se nebudete nudit. 
Hned první kilometry mezi Smíchovem a Řepy 
vlak stoupá po tzv. Pražském Semmeringu. 
Vlaky po této trati, která je považována za 
nejkrásnější na území hlavního města, jezdí 
od roku 1872. Díky svému profi lu a přírodním 
scenériím si trať zasloužila označení Pražský 
Semmering podle rakouské horské železni-
ce zapsané na seznamu UNESCO. Ten náš je 
zase chráněný jako kulturní památka. V tom-
to úseku trati si užijete neobvyklých výhledů, 
projedete se po Hlubočepských viaduktech 

Tip na výlet: Cyklohráček není jen pro malé
Mnozí lidé z naší obce jezdí do Prahy 
autobusem a vystupují u Smíchovského 
nádraží. Asi ale není moc lidí, kteří znají 
severní nástupiště, odkud je možné od-
jet na nevšední výlet pro všechny věkové 
kategorie. Tak hurá originálním vlakem 
směr Buštěhrad.

i chráněným územím Železniční zářez. Také 
další části této tzv. Buštěhradské dráhy vás jistě 
zaujmou díky neobvyklým výhledům na zá-
padní části Prahy. Jaký ale bude cíl vaší cesty? 
To bude na vašem rozhodnutí. Nabídnu vám 
několik tipů. Nedaleko od trati v údolí Záko-
lanského potoka můžete navštívit hrad Okoř. 
Méně známá je osada Budeč, která je úzce 
spjatá s rodem Přemyslovců, jimž sloužila jako 
jeden z hlavních opěrných bodů. Na ostrožně 
mezi Zákolany a Kováry se nacházejí zbytky 
hradiště a románská rotunda sv. Petra a Pavla 
založená koncem 9. st. knížetem Spytihněvem. 
Svatováclavské legendy se zmiňují o tom, že na 
Budči v mládí pobýval a učil se pozdější kníže 
Václav. Další tip ocení jistě milovníci vojenské 
techniky. Poblíž zastávky Podlešín se nachází 
bunkr Drnov přeměněný na Muzeum studené 
války a protivzdušné obrany. Jedná se o jeden 
z největších zpřístupněných bunkrů v ČR, kte-

rý byl vybudován v 80. letech minulého století 
a sloužil jako velitelské stanoviště protivzdušné 
obrany Prahy. V rozsáhlém podzemí o velikosti 
5 500 m2 navštívíte technologické zázemí, kte-
ré sloužilo k udržení života a bojeschopnosti 
posádky, dále se dostanete do sálů velení a ke 
konci si budete moci zblízka prohlédnout rakety 
sovětských komplexů spolu s dalšími prostřed-
ky protivzdušné obrany. Protože je o návštěvu 
bunkru velký zájem, je třeba se objednat na 
www.bunkr-drnov.cz. Pro ty, které zajímá více 
historie, má rozhodně co nabídnout i město 
Slaný. Některé vlaky zajíždějí až do Zlonice, 
kde se v blízkosti nádraží nachází železniční 
muzeum, které na vás dýchne atmosférou sta-
rých nádraží, parních lokomotiv, dřevěných va-
gonů a čeká vás tam i svezení na úzkorozchod-
né průmyslové dráze.

Článek připravila: Eva Přibilová
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Před pár dny jsme se rozloučili s bývalým sta-
rostou Měchenic, panem Ladislavem Trnkou. 
Je těžké popsat jeden obyčejný život pár vě-
tami. Obyčejný život neobyčejného člověka. 
Narodil se do rodiny stavitele jako první ze 
čtyř dětí těsně před druhou světovou válkou. 
Přestože byl malým klukem, zanechala v něm 
válka silný dojem. Všeho byl nedostatek, ale 
on vzpomínal na to, jaké měl hezké dětství. Za 
války se domy nestavěly, a tak aby uživili rodi-
nu, začali rodiče vyrábět hračky. A ty nejkrás-
nější dostal on a jeho sestra. Bráškové se naro-
dili až po válce. Šikovnost zdědil po rodičích 
a k tomu skromnost a slušnost. Jeho maminka 
vyprávěla, že když poprvé přijel na dovolenou 
z vojny domů, bylo už hodně pozdě. Aby je ne-
vzbudil, lehl si na zahradě a čekal až do rána. 
Tak, jako jeho otec, zasvětil svůj život stava-
řině. Po absolvování průmyslovky pracoval 
jako projektant. Vlastníma rukama si po-
stavil dům a celý život ho zveleboval.  Pro 
obec udělal mimochodem mnoho projektů 
a nikdy si za to nic neúčtoval. 
Byl zvolen prvním porevolučním starostou Mě-

chenic. V této funkci působil 12 let. Nepama-
tuji se, že by si s něčím nevěděl rady, snad jen 
s lidskou hloupostí.  Ze začátku měl „kancelář“ 
v bývalé hospodě U Jirsáků. Potom v budově 
obecního úřadu. Při rekonstrukci OÚ se musel 
přestěhovat do provizorních prostor ve dvoře. 
To věčné stěhování nebylo vůbec jednoduché. 
Bylo potřeba ohlídat, aby se nic neztratilo 
a vše se, v případě potřeby, zase našlo. Topilo 
se v kamnech. V zimě ráno zamrzaly i propisky, 
než se místnost trošku vyhřála. Jít pro něco do 
archivu bylo také pro silné povahy – zima, vlh-
ko a plíseň.  Nikdy si však nestěžoval, vždycky 
říkal, že to musí přestát, aby to měli snazší ti, 
co přijdou po něm.  Když bylo potřeba opra-
vit výtluky na Sloupecké, vzal kolečko, lopatu 
a šel to opravit. Lidé mu říkali, že by tohle jako 
starosta dělat neměl. Neměl, ale udělal. 
V srpnu 2002 hodně pršelo. Starosta se díval 
z okna a pak řekl: „Jedu si pro holinky.“ Jela 
jsem si také pro holinky, a když jsme míjeli 
„Malé schody“, ze kterých se stal velký potok, 
slyšela jsem ho říci poprvé (a naposledy) spros-
té slovo: „A do …“ A všichni víme, jaká pak 

nastala katastrofa. Měl své zkušenosti s povod-
němi Bojovského potoka a věděl, že je zle.
V posledních letech ho však práce na OÚ ne-
těšila. Bylo to jednak tím, že ho opustila mi-
lovaná manželka, a také tím, že vzrůstající 
byrokracie zabírala příliš mnoho času na úkor 
toho, co bylo potřebné udělat pro lidi. 
Zato funkce dědečka ho naopak těšila. Nejdří-
ve s dcerami a později s vnoučaty trávil čas 
nejraději na řece nebo v lese. 
Byl vodákem v pravém slova smyslu. Sjíždět 
řeku na kanoi, tábořit v přírodě, rozjímat za 
ranních rozbřesků, to bylo jeho. Na kanoi 
splul kdejakou řeku v Čechách, na Slovensku 
i v Polsku. Později si pořídil malou plachet-
nici. Kotvil na Slapském jezeře, kam utíkal 
před ruchem všedního života. Zde nabíral 
síly pro další práci.
Pan Ladislav Trnka prožil v Měchenicích 80 
let, z toho 12 let jako starosta. A jak řekl jeho 
kamarád při posledním rozloučení: „Byl sluš-
ný, rovný, hodný, chytrý a šikovný.“

Text: Iva Běhavá

Poděkování panu Ladislavu Trnkovi



Důležitost 
rozhodnutí.

Chtěl jsem za-
čít jarní témati-
kou, ale byla by 
to nuda. V obci 
máme už horké 
téma, kterým je 
Lidl. Byl jsem 
pozvaný na 
pracovní schůz-
ku a jsem za to rád, protože jsem zís-
kal dost podnětných informací a viděl 
záměr nebo slyšel alternativy a dialog 
mezi investorem a obcí. 
Sám za sebe se nechci vyjadřovat, jest-
li Lidl v obci chci nebo nechci. Dovedl 
bych najít argumenty ve smyslu rozho-
dování ANO, ale i argumenty, proč NE. 
Jde spíš o to, za jakých podmínek by 
tady měl být supermarket Lidl. Hlavně 
jak by měla taková budova vypadat, 
jak by mělo vypadat okolí a jak vyřešit 
další prvky jako je doprava nebo in-
frastruktura z širšího pohledu napříč 
obcí a s tím spojená bezpečnost, nebo 
příval cizích lidí, hlučnost, prašnost. 
O Lidlu by se mělo víc mluvit veřejně. 
Nejde o to, aby každý z nás dal důvod 
proč to tady aktuálně nechce. Ale aby
dal argument, jak by stavba měla 
vypadat v souladu s potřebami, ale 
i vazbou na ekologii a vesnický styl, aby 
s ní neměly problém naše děti a nepro-
klínaly nás, co jsme nechali postavit.
Nebo se tímto krokem v obci vytváří 
obchodní zóna bez pravidel? To byl 
důvod, proč redakce oslovila pár lidí, 
aby se vyjádřili v anketě. Je to pouze 
vzorek, kterým by se obec mohla in-
spirovat a svojí anketu pojmout v širší 
rovině a odborněji.
Na březnovém zasedání zastupitelstva 
bylo schváleno referendum o tom, zda 
tu obyvatelé (jen trvale žijící) chtě-
jí nebo nechtějí stavbu supermarketu 
Lidl. Úplně si nejsem jistý, s ohledem na 
referendum ve Velké Británii, jestli nás 
to posune správným směrem. Zvolili 
jsme si zastupitele, tak ať vedou aktivně 
a častěji dialog a rozhodnou o stavbě, 
kterou by občané přijali ve veřejném zá-
jmu, která by do obce zapadla.
Čím dříve se bude smysluplně vyjed-
návat, tím lépe. Jde o soukromý zá-
měr investora, který může postavit bez 
ohledu na výsledek referenda.

Pavel Libora, šéfredaktor
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Kulturní akce 2019
ÚNOR 16. 2. – Masopustní dílna (Hvozdík)
 8. 2. – Beseda o vzdělávání (Hvozdík)
BŘEZEN 9. 3. – Masopustní průvod (organizuje spolek Hvozdík)
DUBEN  6. 4. – Ukliďme Česko – celostátní akce (organizuje Hvozdík)
 13. 4. – Velikonoční dílna
 30. 4. – Pálení čarodějnic (organizuje Jaroslav Skala)
KVĚTEN  Výlet nejen pro seniory, organizuje Iva Běhavá

termín: první polovina měsíce, bude upřesněno
ČERVEN  22. 6. – Letní noc u Bojovského potoka od 19.00 hod.
ČERVENEC  0
SRPEN  0
ZÁŘÍ  7. 9. od 14.00 hod – Rozloučení s létem, organizace Honza Kovařík

občerstvení zajistí Jaroslav Skala. Bohatý večerní program
ŘÍJEN  0
LISTOPAD  7. 11. od 15.00 hod. – Vítání občánků
PROSINEC  vánoční dílna v kempu od 14.30 hod., ohňostroj, 
  30. 11. – Rozsvěcení vánočního stromu
  12. 12. od 15.00 hod. – Setkání s jubilanty

Přesnější informace o termínech budou uvedeny na webu obce.

duben 2019

MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

OZNÁMENÍ VYHLÁŠENÍ 
MÍSTNÍHO REFERENDA

Obec Měchenice

Měchenice, dne 13. 3. 2019
Č.j.:      /2019/OÚ

Vyhlášení místního referenda

Usnesením zastupitelstva č. 2/2019 ze dne 11.3.2019 obce Měchenice, bylo rozhodnuto 
o konání místního referenda. 

Datum konání: 24. – 25. 5. 2019

Otázka, o níž má být v referendu rozhodnuto:

„Souhlasíte s výstavbou supermarketu společnosti 
Lidl v obci Měchenice na pozemcích mezi stavebni-
nami Měchenice, ulicí Spojovací a Hlavní?“

Podle ustanovení § 47 odst. 1 zákona č. 22/2004 Sb., o místním referendu a o změně 
některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů, Vám v příloze zasíláme usnesení, kterým 
zastupitelstvo obce Měchenice vyhlásilo místní referendum.

Mgr. František Zoul
 starosta


